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rodalies . Però la ministra no es va comprometre, manifestant 
únicament la seua voluntat de treballar conjuntament per a 
obtindre millores en les rodalies . I si hem de mirar el pres-
supost general de l’estat, en l’any 2016, per al pla d’infraes-
tructures ferroviàries . . .; ni en 2015 teníem cap consignació 
pressupostària per a aquesta autonomia, per a aquest pla, i 
tampoc n’hi ha ninguna quantitat signada per a 2016 .
 Per tant, pensem que la voluntat del Ministeri de Foment, 
jo crec que expressada en els pressupostos generals de l’es-
tat, queda molt clara, que no va a desenvolupar les línies de 
rodalies ni en la província d’Alacant ni en la província de 
Castelló ni en la província de València, com reiteradament i 
de manera verbal se va comprometre en els anys passats .
 Nosaltres estem disposats, i a més li ho vam dir a la 
ministra, a treballar conjuntament amb el ministeri . Però 
eixa voluntat no pot incloure, com se’ns va plantejar, el 
cofinançament de serveis que són competència exclusiva de 
l’estat. Ens trobem en una autonomia infrafinançada, on les 
inversions no estan en el percentatge del PIB i de la població 
que representa esta autonomia, i aixina li ho vam traslladar a 
la ministra .
 Els serveis que són de competència del ministeri els ha 
d’assumir financerament el ministeri, perquè nosaltres no els 
podem assumir . I, per tant, en eixa línia ens anem a mantindre 
i els anem a exigir el compliment d’aquestos compromisos .
 Reivindiquem que l’estat incremente la inversió en infra-
estructures, perquè siga el que ens correspon, des del punt 
de vista del nostre finançament; i en allò que representen les 
inversions del Ministeri de Foment, en el que representem 
com a població i com a producte interior brut . En eixes inver-
sions nosaltres considerem que és una línia prioritària, que 
l’anem a exigir i que l’anem a reivindicar, i la reivindiquem 
ara, la reivindicarem el mes que ve i al pròxim, fins que es 
complisca, perquè considerem que són línies fonamentals per 
a la connectivitat i millora de la comunicació de les persones, 
perquè són els serveis que utilitza diàriament i quotidiana-
ment la gent que va a la universitat, també passa en el cas 
d’aquesta línia en la província d’Alacant per a anar a la uni-
versitat i en la província de Castelló i la gent de Vinaròs, que 
tampoc pot anar a la Universitat Jaume I .
 Per tant, nosaltres tota la voluntat en reivindicar i no man-
tindre callada la nostra veu, com no hem fet fins ara. Perquè 
a la ministra li hem traslladat, quan ens ha rebut, que ja havia 
aprovat els pressupostos generals de l’estat, i hem tingut un 
marge nul de maniobra . Ho vam fer prèviament per escrit, 
i tampoc vam rebre ninguna contestació . Però naturalment 
que en les inversions que reivindicàvem prèviament a l’apro-
vació dels pressupostos generals de l’estat estava el finança-
ment d’aquestos serveis de rodalies, i ho anem a mantindre .
 Moltes gràcies .

La senyora vicepresidenta primera:

 Gràcies, honorable consellera .
 Continuarem en la pregunta número 100, formulada 
pel diputat Víctor García i Tomás, del Grup Parlamentari 
Compromís, al conseller d’economia sostenible .
 Quan vosté vullga .

El senyor García i Tomás:

 (Inoïble)  . . . aspectes mediambientals i de la seguretat de 
subministrament està fortament relacionat amb la millora 
de l’eficiència energètica. I una de les eines principals per a 
aconseguir-ho són els sistemes de cogeneració .
 Són molts els seus beneficis reconeguts: l’estalvi d’ener-
gia primària; les pèrdues que s’estalvien d’energia, quan 
són distribuïdes des d’allà on se genera eixa energia fins a 

l’usuari; les reduccions d’emissions contaminants, com són 
les d’efecte hivernacle; i els guanys en la garantia de submi-
nistrament; així com també la competitivitat .
 Per tots aquests motius, la promoció dels sistemes de 
cogeneració d’alta eficiència deu ser una prioritat.
 Si mirem el grau de penetració de la cogeneració a l’estat 
espanyol, és important, amb un 12% de l’energia produïda, 
però encara estem molt lluny de països com Dinamarca, amb 
un 49% del total de l’energia produïda, Finlàndia, amb un 38%, 
o Holanda, amb un 30% . Per tant, cal treballar molt en este 
sentit .
 Jo vinc del cor de la producció de la ceràmica . I en un 
sector especialment castigat per la crisi i del qual depenen 
milers de famílies a moltes comarques de Castelló, la coge-
neració energètica pot ser una mesura d’estalvi d’energia i 
una nova font d’ingressos per al sector .
 Aquest tipus d’energia permet aprofitar l’energia consu-
mida per la indústria taulellera per generar-ne de nova, estal-
viant el consum de tones de gasos i de fonts no renovables 
d’energia fòssils; i l’emissió, també, estalviar l’emissió de 
gasos contaminants a l’atmosfera .
 En els últims anys, la cogeneració energètica s’ha estan-
cat per molts factors, incloent-hi la manca real d’ajuts insti-
tucionals i la manca, també, d’una política afavoridora, és a 
dir per la falta d’estratègia energètica per part del PP i, fins i 
tot, podríem dir que d’entrebancs a la cogeneració .
 Des de Compromís, creem en la promoció de la cogene-
ració com a sistema de desenvolupament sostenible, descen-
tralitzat i modernitzador del mercat elèctric, que requereix el 
suport dels diferents actors implicats . I, des del Consell, s’ha 
reafirmat l’aposta per l’estalvi i l’eficiència energètica com a 
motor de la reindustrialització .
 És per això, senyor conseller, que volem saber quines són 
les mesures que pensa prendre el Consell, dins de les seues 
competències, per fomentar la cogeneració energètica .
 Moltes gràcies .

La senyora vicepresidenta primera:

 Gràcies, senyor diputat .
 Honorable conseller, quan vosté vullga .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

 (Inoïble)  . . .
 Senyor diputat .
 En el nostre repte d’abastar un nou model energètic sos-
tenible, mitjançant les energies renovables, l’autoconsum 
i l’eficiència energètica, és evident que la cogeneració és, 
en aquest últim camp, una de les ferramentes fonamentals, 
aportant competitivitat i estalvi sobretot a les nostres indús-
tries, com vosté ja hi ha fet menció .
 Per tant, el suport a la cogeneració, especialment la 
d’alta eficiència energètica, es considera que ha de formar 
part essencial de la política energètica i industrial de La 
Generalitat pel seu caràcter de generació distribuïda en 
contribuir a la reducció de costos energètics, millora de l’au-
tosuficiència en generació elèctrica i compliment d’objectius 
mediambientals .
 Si açò per si mateix és important, la seua necessària 
presència en sectors productius assentats tradicionalment al 
nostre territori, com és el cas de la ceràmica o, fins i tot, el 
tèxtil, amb un ús intensiu d’energia elèctrica i calor, aquest 
suport ha de ser encara més decidit en vincular-se a tota polí-
tica que pretenga reindustrialitzar el nostre territori .
 En el nou model retributiu, nascut de l’última reforma 
elèctrica, Reial decret 413/2014, de l’estat, la producció 
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d’energia elèctrica amb aprofitament de calor amb alta efici-
ència, sistemes de cogeneració, ha vist amb caràcter general 
disminuïda la seua retribució, com els ha ocorregut a les cen-
trals de generació que usen com a energia primària energies 
renovables, donant lloc a un escenari en el qual la viabilitat 
econòmica o financera d’aquest tipus d’instal·lacions, a més 
d’incert, és menys atractiu .
 Una de les qüestions també més esperades era vore què feia 
el govern central no fa massa, en el reial decret eixe 900/2015, 
i que va estar publicat en el BOE el passat 10 d’octubre . No 
ens va agradar . En aquestos moments, donat la seua recent 
publicació, des de la nostra conselleria estem estudiant la seua 
repercussió i recaptant l’opinió dels diferents sectors per a 
adoptar les mesures que permeten, dins de les nostres compe-
tències i impulsar les mesures tendents a facilitar la cogenera-
ció industrial . En aquest sentit, la primera mesura que s’ha pres 
el passat dia 19 d’octubre, després de convocar les associacions 
més representatives del sector de l’autoconsum, és constituir 
un grup de treball d’autoconsum dins de la taula de l’energia, 
per a identificar totes les millores, com simplificació de proce-
diments o harmonització de criteris interpretatius, que puguen 
implementar-se des de les competències d’aquesta comunitat 
autònoma .
 De ben segur que d’aquest òrgan de treball tècnic eixiran 
propostes concretes que seran valorades pels nostres tècnics, 
a fi d’impulsar l’autoconsum i, en particular, la cogeneració, 
que segur ha de ser un dels sectors clau .
 Així mateix, anem a redactar un pla d’acció d’eficiència 
energètica per a la indústria, amb l’objectiu de l’estalvi i l’efici-
ència energètica en les nostres empreses . Per això, des de l’Iva-
ce hem disposat d’una línia pressupostària dotada en 4 .800 .000 
euros, per al foment de projectes d’estalvi i eficiència energè-
tica, inclosa la cogeneració, en tots els sectors econòmics del 
País Valencià . També comptem des de la Direcció General 
d’Indústria i Energia d’una línia per a plans d’acció en matèria 
d’estalvi, d’eficiència energètica, amb un milió d’euros.
 La política energètica per a La Generalitat es realitzarà 
en actuacions rellevants, tant –com he dit abans– en matèria 
d’estalvi i eficiència energètica, perquè en definitiva hem de 
guanyar en competitivitat i hem de guanyar en productivitat . 
Eixes he de dir-li que són les línies en les quals estem treba-
llant en aquestos moments .
 Moltes gràcies .

La senyora vicepresidenta primera:

 Gràcies, honorable conseller . (Aplaudiments)

 Pregunta 106, que formula el diputat Alexis Marí, del 
Grup Parlamentari Ciudadanos, al Consell . Correspon la 
resposta a la consellera de justícia i administració pública . 
Un segundito .
 Cuando quiera… ya .

El senyor Marí Malonda:

 Muy brevemente . Mire, dos artículos . Le voy a mostrar, 
le voy a leer el titular de dos artículos recientes del diario 
Levante . En uno dice: «La Comunidad Valenciana tiene el 
índice más alto de muertes por violencia machista . De las 
mujeres asesinadas en España en 2015, doce de estas muer-
tes han tenido lugar en territorio valenciano» .
 El siguiente titular dice: «El 016 recibe un 22% más de 
llamadas este año en la Comunidad Valenciana . El teléfono 
de asistencia registra hasta octubre 8 .099 llamadas, 1 .494 
más que en 2014» .
 En la actualidad, los letrados y letradas que integran el turno 
de oficio no tienen la posibilidad de inscribirse en cursos de 

especialización en materia de violencia de género subvencio-
nados por la conselleria de justicia . Sabemos, somos conscien-
tes, de las dificultades en las que se encuentran y los presupues-
tos son los que son . Pero bueno, mire, también es cierto que 
los dramáticos datos, entre ellos los que le he comentado, que 
están saliendo a la luz en este último período, nos obligan a que 
afrontemos este problema de manera holística y transversal .
 En Ciudadanos entendemos que todas las consellerias 
deben llevar a cabo las medidas más oportunas para que, 
desde sus competencias, trabajen para erradicar esta lacra 
social que tanto dolor provoca a diario también en esta tierra .
 Por eso, señora consellera, le pregunto: ¿van a patrocinar 
ustedes, o subvencionar cursos de especialización para los 
letrados y letradas del turno de oficio que tengan que atender 
a mujeres víctimas de violencia de género?

La senyora vicepresidenta primera:

 Gracias, señor Marí .
 Señora consellera, un momentito .

La senyora consellera de Justícia, Administració Pública, 
Reformes Democràtiques i Llibertats Públiques:

 Agradezco que me haga la pregunta, hoy 25 de noviem-
bre, Día Internacional para la Eliminación de la Violencia 
contra la Mujer . Y además, quiero aprovechar también el 
momento para recordar ante la cámara mi compromiso tam-
bién ya anunciado para combatir esta lacra . Una lacra que es 
un problema de estado, una lacra que nos concierne a todos, 
y una lacra que además nos avergüenza como sociedad . Por 
eso, desde la conselleria queremos contribuir a la formación 
de los abogados . Queremos contribuir a una formación no 
solamente jurídica, sino multidisciplinar . Y quiero recordar, 
porque así consta en los presupuestos que ya presenté en la 
comisión presupuestaria, que hay una dotación específica 
para hacer realidad este compromiso que hemos asumido 
desde nuestra conselleria .
 Concretamente, en la Dirección General de Reformas 
Democráticas hay una dotación presupuestaria de 30 .000 
euros para subvencionar las actuaciones con el Consejo 
Valenciano de Colegios de Abogados, todo tipo de actuacio-
nes que se realicen para incentivar la formación especializa-
da de todos los abogados que participan, no solamente en el 
turno de oficio, sino además todos aquellos que libremente 
quieran también participar de esta formación . Porque enten-
demos que una adecuada formación, una adecuada especia-
lización va a mejorar no solamente la eficacia y la eficiencia 
en la protección de las víctimas, sino también conlleva una 
mejor sensibilización y compromiso por este problema .
 Por eso, le aseguro que tenemos dotación presupuestaria, 
compromiso con el turno de oficio y con todos los abogados, 
porque esta consellera desde luego entiende y cree abso-
lutamente necesario una adecuada especialización para la 
protección de las víctimas de violencia de género .
 Muchas gracias .

La senyora vicepresidenta primera:

 Cuando usted quiera .

El senyor Marí Malonda:

 (Inoïble) … le he dicho de las dificultades. Sí que nos 
gustaría saber si tiene previsto ya la fecha, si ya tienen 
prevista la fecha del inicio de los cursos para estos letrados 
que tienen que asistir a las mujeres que sufren violencia de 
género . Si hay una fecha y un calendario ya previsto .


